
Vážení spoluobčané, 

se začátkem nového školního roku Vás vítám 
u  dalšího vydání Liběchovského zpravodaje. 
Doufám, že následující období nám již nepřinese 
žádná plošná omezení a že i školy, kam se děti po 
dlouhé pauze právě vracejí, zůstanou otevřené.  

Na následujících řádcích jsem ve stručnosti 
shrnula nejdůležitější události, které se u nás 
odehrály v uplynulých čtyřech měsících. Dříve než 
začnete číst, chtěla bych Vám všem popřát, abyste 
si užili krásné babí léto a abyste se těšili dobrému 
zdraví. Přehled aktualit z Liběchova a Ješovic 
můžeme začít dobrou zprávou:  

• 1. září jsme v ZŠ a MŠ Liběchov přivítali 19 
prvňáčků. Školu nyní navštěvuje celkem 141 
žáků, což je nejvíce od roku 2000. 

• Ve dnech 8. – 9. října 2021 nás čekají Volby do 
Poslanecké sněmovny Parlamentu České 
republiky (základní informace najdete na s. 3). 

• Léto a podzim 2021 se v Liběchově a jeho okolí 
nesou ve znamení probíhajících staveb. Dbejte 
proto, prosím, zvýšené opatrnosti při pohybu 
v jejich blízkosti. Aktuálně jde o tyto stavby: 

1. Rekonstrukce silnice I/9, která potrvá 
n e j m é n ě d o k o n c e l i s t o p a d u 2 0 2 1 . 
Zhotovitelem stavby je firma BES, s. r. o.,  
z  Benešova, investorem je Ředitelství silnic 
a dálnic. 

2. Stavba sběrného dvora byla dočasně 
zastavena poté, co se v bývalém areálu lesní 
správy objevila stará ekologická zátěž. Zemina 
je kontaminovaná ropnými látkami, především 
oleji. V současné době necháváme vypracovat 
analýzu rizik pro podzemní vody, přičemž 
spolupracujeme s Českou inspekcí životního 
prostředí, vodoprávním odborem města Mělník 
a Krajským úřadem Středočeského kraje. 
H l a v n í m p r o b l é m e m j e s a m o z ř e j m ě 
financování, protože částka za likvidaci 

kontaminované zeminy se může pohybovat v 
řádech milionů. Investorem je město Liběchov. 

3. O letních prázdninách začala f i rma 
Gardenline, s. r. o., upravovat prostranství před 
městským úřadem. První etapou je obnova zdi 
náhonu – na některých místech bude nutné 
vystavět novou zeď, jinde postačí zpevnění 
a  doplnění rozpadlých pískovcových bloků. 
Investorem je město Liběchov. 

4. Již od jara trvá oprava opěrné zdi v Tupadlech, 
provoz je zde řízen semafory. Investorem této 
stavby je Ředitelství silnic a dálnic. 

5. V červnu začala oprava propustků pod silnicí 
I/9 v úseku od Liběchova až do Medonos a také 
zde je silniční provoz úsekově řízen semafory. 
Investorem je rovněž Ředitelství silnic a dálnic. 

A nyní několik pozitivních zpráv: 

• Místní knihovna v Liběchově obdržela 
sponzorský dar od firmy ENETEP, s. r. o., ve výši 
6 000 Kč na nákup nových knih.  
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• Zastupitelstvo města schválilo pro naše 
dobrovolné hasiče nákup hasičského auta Tatra 
815 od města Dubí.  

• Od konce července opět funguje hospoda 
v Ješovicích.  

• Město Liběchov podpořilo obce zasažené 
tornádem nejen finančně, ale i bezplatným 
zapůjčením vysoušečů.      

• Uskutečnilo se: koncert v Uměleckém mlýně 
Liběchov (18. 8.), Chovatelská výstava v areálu 
sokolovny (10. – 11. 9.), Dny evropského dědictví 
(11. – 12. 9.), Pohádkový les v Ješovicích (12. 9.), 
Noc vědců v ÚŽFG (24. 9.), promítání filmu 
Hoteliér v Uměleckém mlýně (25. 9.). 

• P l á n o v a n é k u l t u r n í a k c e : p ře d n á šk a 
o  vojenském opevnění Rytíři na stráži (zámek 
Liběchov, 9. 10.); v Ješovicích: Lampionový 
průvod (7.  11.) a Putování za Mikulášem (5. 12.).  

Zkrácený postup změny 
územního plánu 

Zastupitelstvo města Liběchov na svém zasedání 
dne 8. září 2021 schválilo pořízení Změny č. 1 
územního plánu zkráceným postupem. Stalo se tak 
na žádost vlastníka pole, které má být změněno na 
sedm až osm stavebních parcel v lokalitě pod 
chatami pod Klácelkou. Změna územního plánu 
zkráceným postupem se vyznačuje několika 
specifiky. Jedním z nich je, že si žadatel sám zajistí 
vyjádření příslušných dotčených orgánů a zaplatí 
náklady na pořízení změny územního plánu. 
Výhodou změny ÚP zkráceným postupem je 
relativně krátká doba vyřízení změny (do jednoho 
roku). Pokud se sejde více žadatelů současně, 
mohou změnu ÚP zkráceným postupem využít 
všichni a náklady si rozdělí rovným dílem mezi 
sebou. Změna ÚP zkráceným způsobem se řídí 
§ 55a stavebního zákona č. n183/2006. 

§ 55a 
(1) Zkrácený postup pořizování změny územního 

plánu se použije v případě, že takto výslovně uvede 
zastupitelstvo obce při rozhodnutí o pořízení 
změny územního plánu a o jejím obsahu, nebo při 
schválení zprávy o uplatňování územního plánu 
v  uplynulém období; v prvním případě se zpráva 
o  uplatňování ani zadání změny územního plánu 
nepořizují. 

(2) Zastupitelstvo obce rozhoduje o pořízení 
změny územního plánu a jejím obsahu z vlastního 

podnětu nebo na návrh. Návrh na pořízení změny 
územního plánu mohou podat orgány a osoby 
uvedené v § 44 písm. b) až e). Návrh obsahuje 

a) údaje umožňující identifikaci navrhovatele, 
včetně uvedení skutečnosti prokazující, že je 
oprávněn podat návrh na pořízení změny 
územního plánu, 

b) důvody pro pořízení změny územního plánu, 
c) návrh obsahu změny územního plánu, včetně 

případného požadavku na zpracování variant 
řešení, 

d) stanovisko příslušného orgánu ochrany přírody 
podle zákona o ochraně přírody a krajiny 
k  navrhovanému obsahu změny územního plánu, 
ve kterém uvede, zda je možné vyloučit významný 
vliv na evropsky významnou lokalitu nebo ptačí 
oblast, 

e) stanovisko krajského úřadu jako příslušného 
úřadu k navrhovanému obsahu změny územního 
plánu, ve kterém i s přihlédnutím ke stanovisku 
orgánu ochrany přírody podle písmene d) uvede, 
zda má být návrh změny posuzován z hlediska vlivů 
na životní prostředí, případně stanoví podrobnější 
požadavky podle § 10i zákona o posuzování vlivů 
na životní prostředí, 

f) návrh úhrady nákladů na zpracování změny 
územního plánu, vyhodnocení vlivů na udržitelný 
rozvoj území, pokud se zpracovává, vyhotovení 
úplného znění územního plánu po jeho změně, 
náklady na zpracování změn regulačních plánů 
touto změnou vyvolaných a vyhotovení úplného 
znění regulačních plánů po jejich změně, popřípadě 
náklady podle § 71 odst. 7. 

(3) Je-li změna územního plánu pořizována 
z  vlastního podnětu, zajistí stanoviska podle 
odstavce 2 písm. d) a e) pořizovatel, s výjimkou 
pořizování změny na základě zprávy o uplatňování 
územního plánu v uplynulém období; bez 
zohlednění stanovisek podle odstavce 2 písm. d) 
nebo e) nelze o pořízení změny územního plánu 
rozhodnout. 

(4) Návrh na pořízení změny územního plánu se 
podává u obce, pro jejíž území se změna územního 
plánu pořizuje. Při posouzení návrhu se postupuje 
obdobně podle § 46 odst. 2 a 3. 

(5) V případě, že ze stanovisek podle odstavce 2 
písm. d) nebo e) vyplynula potřeba posouzení vlivů 
na životní prostředí, pořizovatel doplní návrh 
obsahu změny o požadavek na posouzení vlivů na 
udržitelný rozvoj území. 

(6) Zastupitelstvo obce může podmínit pořízení 
změny územního plánu úhradou nákladů 
uvedených v odstavci 2 písm. f) navrhovatelem. 
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Doprava devastující 
Jak všichni dobře víte, silniční doprava je pro  

Liběchov devastující a dopravní zatížení města se 
každým rokem ještě stupňuje (potvrzeno sčítáním 
dopravy, které provedlo ŘSD v letech 2010 a 2016 
a  město Liběchov v letech 2016 a 2018). 
Intenzivnější doprava je kromě obecně rostoucí 
mobility způsobena i navýšením produkce v Mondi 
Štětí a  zprovozněním velkokapacitní pily ve Štětí. 
Další nárůst dopravního zatížení přijde společně 
s  budováním a následným provozováním ZEVO 
(Spalovna komunálních odpadů v areálu EMĚ 
Mělník). 

Vedení města Liběchov již sedmým rokem aktivně 
řeší neúnosné dopravní zatížení obce, absolvovalo 
n e s p o č e t s c h ů z e k n a K r a j s k é m ú ř a d ě 
Středočeského kraje a na ŘSD. Na Krajský úřad 
Středočeského kraje také poslalo mnoho žádostí 
o  pomoc s řešením tíživé dopravní situace 
v  Liběchově; dále zaslalo žádost na Ministerstvo 
dopravy o zpoplatnění silnice I/9 v úseku Mělník – 
Dubá (zde byly podepsány všechny obce údolí 
Liběchovky od Liběchova do Dubé), žádost na 
Ministerstvo vnitra o výjimku ze zákona, aby mohla 
místní Policie vybírat pokuty za rychlou jízdu (zde 
byly podepsány všechny obce od Liběchova do 
Medonos), žádosti na ŘSD o finanční podporu na 
opravy domů v okolí silnice I/9 a na veřejné 
osvětlení, jehož sloupy musí být vyšší kvůli 
přítomnosti silnice I/9. Bohužel všechny žádosti 
byly zamítnuty a ani jedna z výše uvedených 
institucí nenabídla žádné řešení. 

Dalším krokem bylo oslovení pana senátora 
Voseckého, s kterým jsme absolvovali několik 
návštěv na Ministerstvu dopravy. Podařilo se 
prosadit zadání vyhledávací studie na přeložku 
silnice I/9 nejenom mimo Liběchov, ale i mimo 
CHKO Kokořínsko (mimo údolí Liběchovky). 
Vyhledávací studie byla dokončena v letošním roce, 
nyní se k ní vyjadřují dotčené samosprávy. Je 
zarážející, že kritická dopravní situace na celém 
Mělnicku nemá žádného koordinátora, jednotlivé 
akce, které řeší lokální problémy, mají různé 
zadavatele: průtah Mělníkem (ŘSD), vybudování 
obchvatů obcí v okolí ZEVO (KSÚS Středočeského 
kraje), vybudování nového přemostění řeky Labe 
(v současné době ještě není určeno), dokumentace 
spojená s přeložkou silnice I/9 (Ministerstvo 
dopravy společně s ŘSD), rekonstrukce silnice II/
261 (ústecká KSÚS a od loňska i středočeská KSÚS). 
Akce na sebe tím pádem logicky nenavazují 
a  bohužel jediným společným jmenovatelem 

zůstává, že doprava v Liběchově je kritická – 
většina dopravy se totiž potká právě zde.  

Pro podpoření přeložky I/9 mimo údolí 
Liběchovky hovoří další fakta: silnice I/9 patří mezi 
osm nejnebezpečnějších komunikací v ČR, 
komunikace vede v těsné blízkosti obytných domů, 
prochází 1. zónou CHKO Kokořínsko a Máchův kraj, 
v jejíž bezprostřední blízkosti se nachází zdroje 
pitné vody nejen pro obce v údolí Liběchovky, ale 
i  pro město Mělník; dále se zde nachází mokřady 
dolní Liběchovky chráněné Ramsarskou úmluvou 
(jde tedy o mokřady mezinárodního významu). 
Smutným faktem je, že správa CHKO, která by měla 
podporovat přeložení silnice I/9 mimo 1. zónu 
CHKO, vystupuje spíše naopak. 

Přesto věřím, že se nakonec projeví zdravý rozum 
a problematickou dopravní situaci v Liběchově 
bude Ministerstvo dopravy řešit. 

Články na s. 1–3: Ing. et Mgr. Vladimíra Zralíková, 
starostka města Liběchov

Volby do Poslanecké 
sněmovny Parlamentu ČR 

Volby do Poslanecké sněmovny Parlamentu 
České republ iky, k teré by ly v yhlášeny 
rozhodnutím prezidenta republiky č. 611/2020 
Sb., se uskuteční 8. a 9. října 2021. 

Volební místnosti budou v naší obci zřízeny na 
obvyklých místech: 

Okrsek 1 – Liběchov, obřadní síň městského 
úřadu, Rumburská čp. 53 

Okrsek 2 – Ješovice, volební místnost v budově 
hostince, čp. 40 

Volební místnosti budou otevřeny v pátek od 14 
do 22 hodin, v sobotu od 8 do 14 hodin.
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Zprávy o dotacích a dalších 
chystaných projektech 

Jak jsme Vás již informovali v minulém čísle 
Zpravodaje, zahájili jsme práce na projektu 
SBĚRNÝ DVŮR v areálu bývalé lesní správy. Na 
začátku jsme se těšili, že celá stavba bude relativně 
jednoduchá, bez větších problémů a rychle 
provedená a že v listopadu budeme moci pro 
občany otevřít nový sběrný dvůr. V průběhu 
výkopových prací pro umístění akumulační jímky 
na dešťovou vodu z areálu byla bohužel zjištěna 
kontaminace podloží ropnými látkami a oleji 
v  blízkosti nedávno opravené stodoly. V současné 
době čekáme na závěry předběžného průzkumu, 
který odhalí rozsah škod. Pravděpodobně však bude 
nutné provedení dalších průzkumů. Je jisté, že 
kontaminovanou zeminu (hlavní ložisko) bude 
nutné odtěžit, aby nedošlo k ohrožení podzemních 
vod a my mohli s výstavbou dvora pokračovat. 
Práce na stavbě tedy byly v polovině července 
zastaveny, probíhají jednání s mnoha institucemi 
a zároveň s krajským úřadem.  

Celá situace je o to složitější, že stavbu dvora 
máme hrazenou z dotace, na kterou se váže 
povinnost výstavby do konkrétního termínu. Proto 
jednáme i s poskytovatelem dotace a se smluvními 
dodavateli. S tím souvisí i hledání zdrojů na 
samotnou sanaci. Původně měl být sběrný dvůr 
postaven do 15. 11., nyní je jasné, že tomu tak 
nebude. Zatím nemůžeme předjímat další vývoj 
a nezbývá než doufat, že kontaminace nebude příliš 
rozsáhlá (v řádu milionů korun) a my budeme moci 
v rozjetém projektu výstavby dvora pokračovat.  

Pro připomenutí: Výběrové řízení vyhrála firma 
Stavby dopravních cest, a. s., z Roudnice nad 
Labem. Předpokládané celkové náklady na 
vybudování sběrného dvora včetně přípravné fáze 
projektu jsou 6,1 mil. Kč, město získalo dotaci ve 
výši 5,2 mil. Kč. Předmětem akce jsou stavební 
práce (oplocení, plocha pro kontejnery, přístřešek, 
odvodnění), ale i nákup velkoobjemových 
kontejnerů, štěpkovače či EKO skladu pro 
nebezpečné odpady (barvy, oleje, autobaterie atp.). 

Naštěstí nejsou jen starosti, ale i radosti. S radostí 
můžeme říci, že vyšel projekt na OBNOVU 
SPORTOVIŠTĚ v areálu školy, který zahrnuje 
nahrazení stávajícího nevyhovujícího škvárového 

oválu (z šedesátých let) umělým sportovním 
povrchem s běžeckou dráhou (uprostřed travnaté 
hřiště pro malou kopanou), hřiště na míčové hry 
a doskočiště pro skok daleký. Celkové náklady jsou 
2,53 mil. Kč, dotace z Ministerstva pro místní 
rozvoj pak 1,97 mil. Kč. V létě proběhlo výběrové 
řízení na dodavatele. Nejvýhodnější nabídku podala 
firma TUBEKO SPORT, s. r. o. Práce budou zahájeny 
v září, s ohledem na počasí bude speciální povrch 
položen pravděpodobně v jarních měsících příštího 
roku. Děti, které navštěvují naši školu, se konečně 
po letech dočkají kvalitního sportoviště a budou 
moci trávit více času pohybem na čerstvém 
vzduchu. Jde o další velký střípek skládanky 
komplexní obnov y školy a jejího areálu. 
V  budoucnu nás ještě čeká úprava školní kotelny, 
umělý povrch v tělocvičně, který nahradí parkety, 
dokončení elektroinstalace ve dvou patrech školy 
a zbývající oplocení areálu. 

Víceúčelové hřiště pro veřejnost je pak v plánu za 
liběchovskou SOKOLOVNOU, v současné době se 
připravuje STUDIE ÚPRAVY PROSTORU kolem 
budovy. 

Z a h á j i l i j s m e p r á c e n a V Y B U D OVÁ N Í 
PŘECHODU U POŠTY A REVITALIZACI PLOCHY 
PŘED MĚSTSKÝM ÚŘADEM. Začalo se bouráním 
staré rozpadlé betonové zdi náhonu, kde bude 
vystavěna nová zeď s nadezdívkou z pískovců. Za 
úřadem pak bude opravena zeď z pískovcových 
štuků a celá plocha bude vydlážděna kamennou 
dlažbou, a to včetně rozšíření chodníku na straně 
u pošty. Bude pořízen nový mobiliář (lavičky, koše, 
stojany na kola). Výběrové řízení vyhrála firma 
Gardenline, s. r. o., z Litoměřic, celková obnova 
bude stát 6,5 mil. Kč. Náš projekt v roce 2018 
částečně převzalo Ředitelství silnic a dálnic. 
Podařilo se vyjednat, že část projektu zahrnující 
výstavbu přechodu pro chodce u pošty včetně 
dělícího ostrůvku a podélných obrub kolem silnice 
bude hradit stát v rámci oprav silnice I/9. 

Tuto část realizuje firma BES, s. r. o., z Benešova, 
která je zhotovitelem opravy silnice I/9, investorem 
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je Ředitelství silnic a dálnic. Oprava silnice bude 
pokračovat dále až po obec Želízy a podle 
harmonogramu má být dokončena do listopadu 
2021. V centru Liběchova, kolem úřadu, zhotovitel 
navrhl úplnou uzavírku silnice (od křižovatky po 
ulici Kokořínská), o které se původně neuvažovalo. 
S ohledem na úzký profil silnice to však bude 
nutnost. Přesná podoba plné uzavírky je v řešení 
(objízdné trasy, umístění dočasných zastávek, 
problematika svozu odpadu atp.).  

PŘÍMĚSTSKÝ TÁBOR Liběchov, II. etapa 
V létě, od 12. 7. do 20. 8. 2021, se uskutečnil další 

příměstský tábor v místní sokolovně, na který 
město získalo dotaci ve výši 400 tis. Kč z programu 
MAS Vyhlídky. Děkujeme všem učitelům a dalším 

pedagogickým pracovníkům ZŠ Liběchov, že se 
o  děti skvěle starali a připravili pro ně zajímavý 
program na jednotlivé týdny. Pro příští rok 
plánujeme další turnusy příměstského tábora 
a  poté budeme hledat jiný dotační program, ze 
kterého bychom mohli tábor financovat i v dalších 
letech.  

OPRAVA STŘECHY KOSTELÍČKA 
Do konce září chceme požádat o dotaci 

z  Programu záchrany architektonického dědictví 
Ministerstva kultury na opravu střechy kaple sv. 
Ducha v roce 2022. Celkové náklady na opravu 
střechy včetně věže, hromosvodu a dešťové 
kanalizace jsou 3,35 mil. Kč. Oprava by se rozdělila 
na dvě etapy. Celkové náklady na kompletní 
obnovu kaple jsou 21,9 mil. Kč. V ceně není zahrnut 
mobiliář a zařízení trvalé expozice. V minulosti 
jsme již informovali, že než byla vypracována 
projektová dokumentace, muselo být provedeno 
několik průzkumů, které mapují například stáří 
krovu, historický vývoj objektu, stavební stav 
jednot l ivých část í konstrukc í , ex is tenc i 
dřevokazných hub atd. Na základě výsledků byl 
zpracován podrobný projekt. Žádost o dotaci z tzv. 
Norských fondů loni nevyšla, zkoušíme tedy štěstí 
dál. V letošním roce se podařilo realizovat 
elektrickou přípojku do kaple, hrazenou z rozpočtu 
města. 

Přeji i nadále dotacím úspěch! 
Ing. Pavla Veverková, místostarostka města

Výkopové práce u budovy městského úřadu

Pohled do věže a kupole kostelíčka
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Kotlíkové dotace 
   
Program na výměnu nevyhovujících zdrojů tepla, 

tzv. kotlíkové dotace, vstupuje do nové fáze. Od 
1. září 2022 bude podle zákona o ochraně ovzduší 
z  roku 2012 povoleno používat kotle pouze 3. 
a  vyšší emisní třídy podle ČSN EN 303-5. Provoz 
zastaralých kotlů bude zakázán a bude nutné je 
vyměnit za nové ekologické zdroje vytápění. 
Vlastníci nemovitostí mohou na jejich pořízení 
využít dotaci z programu Nová zelená úsporám. Pro 
ty, kteří nebudou mít na výměnu dostatek financí 
z  důvodu nižších příjmů, Ministerstvo životního 
prostředí připravilo štědrou podporu z EU fondů. 

Půjde tak o poslední šanci veřejnosti získat 
prostředky na nový ekologický zdroj tepla před 
zákazem provozu starých kotlů. 

S ohledem na kapacity topenářů a dodavatelů 
kotlů stanovilo MŽP speciální motivační opatření 
pro vlastníky nemovitostí, kteří mají zájem 
o výměnu kotle. Při podání žádosti o výměnu kotle 
z uvedených dotací do 1. září 2022 a doložení 
žádosti úřadům v případě kontroly zdroje a splnění 
povinností lze upustit od pokuty za přestupek. 
Zákony v takových případech umožňují upustit od 
potrestání či pouze ukládat nápravná opatření bez 
pokutování – tedy stanovit povinnost vyměnit 
zdroj do data, které stanoví úřad (obvykle max. do 
jednoho roku, tj. maximálně do 1. září 2023). 

Dotace pro domácnosti s nižšími příjmy 
Pro domácnosti s nižším příjmem, jako jsou třeba 

samoživitelé nebo senioři, je alokována částka 5,5 
mld. Kč, což představuje přibližně 50 000 
vyměněných kotlů. Dotace bude v tomto případě 
95  % způsobilých výdajů. Příjem žádostí bude 
probíhat přes krajské úřady od začátku roku 2022. 

Kritériem pro určení, kdo může využít dotaci pro 
domácnosti s nižším příjmem, je výše průměrného 
čistého příjmu na člena domácnosti, která v roce 
2020 nepřesáhla 170 900 Kč, tj. 14 242 Kč čistého 
příjmu na osobu měsíčně. 

Za způsobilé jsou považovány výměny kotlů 
realizované od 1. ledna 2021. 

Kdo může o dotaci žádat a jak spočítat příjem 
• vlastník nebo spoluvlastník nemovitosti 

(rodinného nebo bytového domu, bytové jednotky 
nebo trvale obývaného rekreačního objektu) 

• průměrný čistý příjem na člena domácnosti 
v roce 2020 nebyl vyšší než 170 900 Kč, tj. 14 242 Kč 
na osobu a měsíc. Příjmy členů domácnosti – osob 
bydl íc ích společně se žadatelem – jsou 
průměrovány 

• sledovány budou jen běžné příjmy za rok 2020 – 
zdanitelné příjmy, důchody a vybrané typy dávek 

• domácnosti složené výhradně z důchodců 
pobírajících starobní důchod nebo invalidní důchod 
3. stupně nebudou muset dokládat příjmy, jsou 
automaticky způsobilí pro dotaci 

• u nezletilých dětí a studentů do 26 let se uvažují 
příjmy ve výši 0 Kč 

Limit pro výši příjmů byl stanoven na základě 
podkladu zpracovaného Agenturou pro sociální 
začleňování. Žadatelé, kteří jej nesplní, mohou 
žádat o dotaci v programu Nová zelená úsporám. 

Na co lze dotaci čerpat 
• na výměnu kotle na pevná paliva nesplňujícího 

3., 4. a 5. emisní třídu za nový ekologický zdroj 
Typy podporovaných zdrojů tepla: 
• kotel na biomasu (min. energetická třída A+ 

a parametry podle nařízení komise č. 2015/1189) 
• elektrická a plynová tepelná čerpadla (min. 

energetická třída A+ a parametry podle nařízení 
Komise /EU/ č. 813/2013) 

• plynový kondenzační kotel (min. energetická 
třída A a parametry podle nařízení Komise /EU/ č. 
813/2013) 
Žadatelé budou mít k dispozici seznam výrobků 

a technologií, ze kterého budou moci vybírat nový 
zdroj tepla na vytápění. Seznam není povinný, ale 
pokud žadatel zvolí jiný zdroj, musí k žádosti 
předložit dokumenty, např. certifikát nebo 
technický list, o stanovených parametrech, které 
prokáží, že splňuje parametry programu. 

Jak podat žádost a jakou výši dotace lze získat 
Žádosti bude možné podávat na krajském úřadě, 

kde lze využít odborné poradenství. Podpora bude 
poskytována na instalace realizované od 1. 1. 2021 
ve výši 95 % ze způsobilých výdajů. 

e-mail:   kotliky@kr-s.cz 
telefon: 257 280 991 
Zdroj: www.opzp.cz 

mailto:kotliky@kr-s.cz
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Informace městského úřadu 
Platby za svoz komunálního odpadu 

Připomínáme občanům, kteří hradí poplatek za 
popelnice ve dvou splátkách ročně, že se blíží 
splatnost druhé poloviny poplatku. Termín je 
stanoven na 30. září 2021. Občané, kteří hradí 
poplatek za svoz komunálního odpadu jednou 
ročně, čeká nejbližší platba až po novém roce, 
nejdéle však do konce března 2022. 

Odečty vodoměrů 

Odečty budou provedeny v těchto termínech: 
30. 10.      chaty Klácelka 
1. 11. – 3. 11.  Liběchov 
4. 11. – 5. 11.  Želízy 
8. 11.      Tupadly 
9. 11.      Dolní Zimoř 
10. 11.      Ješovice 

V případě Vaší nepřítomnosti nahlaste, prosím, 
stav vodoměru telefonicky na číslo 315 697 016 
(Městský úřad Liběchov) nebo 608 755 843 
(František Vašina), příp. e-mailem na adresu 
ou@libechov.cz. Lístek se zapsaným stavem 
vodoměru můžete také vhodit do schránky 
Městského úřadu v Liběchově (Rumburská 53).

Plánovaná uzavírka silnice   
I/9 v centru Liběchova 

Informace Zhotovitele o oznámení uzavírky 
v   rámci opravy komunikace I/9 Vehlovice – Želízy. 
Aktualizace k 13. 9. 2021. 

Popis aktuálního stavu: 
V současnosti se provádějí práce na etapě D2 na 

silnici I/9 v km 30,3-31,0 v okolí benzínové pumpy. 
Práce probíhají na uzavřeném jízdním pruhu ve 
směru na Mělník. Zhotovitel předpokládá otevření, 
resp. zprůjezdnění tohoto místa v 38. týdnu 2021. 

 Výhled dalších etap: Po otevření etapy D2 bude 
plynule navazovat uzavření jízdního pruhu silnice 
I/9 ve směru na Mělník – etapa C2 (kilometráž 29,3 
– 30,3). Po této etapě bude následovat oprava 
komunikace I/9 v oblasti benzínové pumy – etapa 
D1 (jízdní pruh z  Vehlovic do Liběchova). Tyto 
práce by měly být dokončeny cca ve druhé polovině 
října 2021. 

Dále rekonstrukce bude probíhat přes úplnou 
uzavírku v Liběchově a následnými etapami 
k Želízům. 

Děkujeme za pochopení. 
Zhotovitel stavby – BES, s. r. o.

Společenská kronika 
V měsících září, říjnu a listopadu 2021 oslaví 
sedmnáct našich spoluobčanů významné životní 
jubileum. Všem oslavencům ze srdce přejeme 
hlavně pevné zdraví, stálou pohodu a mnoho 
šťastných chvil v kruhu rodiny a přátel. 

65 let – 3 x 
70 let – 6 x 
75 let – 3 x 
80 let – 3 x 
90 let – 1 x 
92 let – 1 x
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Škola od léta až do podzimu 
Jsme rádi, že jsme letos opět mohli rodičům 

předškolních dětí nabídnout provoz mateřské školy 
o prázdninách. Ti nejmenší byli ve školce v první 
půlce července. Jako každoročně jsme v létě 
nezaháleli ani v naší škole. Ve třídách prvního 
stupně jsme nechali položit nová lina, byly 
provedeny také drobné opravy, např. nábytku, 
přibyly nové malby na stěnách a úprav se dočkalo 
i  zázemí pro učitele prvního stupně. Do učeben 
jsme tu dokoupili chybějící lavice a židličky. 

V budově školy je zastaralý systém elektrického 
vedení, a proto jsme ve spolupráci s Městským 
úřadem Liběchov oslovili místní firmu EMS, aby 
opět pomohla s obnovou elektřiny v některých 
částech školní budovy. S touto firmou máme dobré 
zkušenosti z již předchozích let, kdy se uskutečnila 
částečná rekonstrukce rozvodné sítě. 

Zušlechtili jsme také okolí školy. Nejvíce času 
zabrala práce na školním pozemku, kde se musí 
pravidelně zalévat, plít, pečovat o rostliny 
a  stromy… Nyní na začátku podzimu se žáky 
sklízíme ze školní zahrady plody naší práce – už 
jsme si pochutnali na ostružinách, hroznovém vínu 
a těšíme se na vaření a pečení z dalších dobrot. 

Nový školní rok pro nás všechny začal trochu 
netradičně testováním, a to i u našich nejmenších 
žáků v první třídě. Ti byli úžasní a vše zvládli na 
jedničku. Po testování jsme za přítomnosti rodičů 
a prarodičů prvňáčků slavnostně zahájili školní rok. 
Děti přivítala také paní starostka Ing. Vladimíra 
Zralíková a popřála jim do školního roku spoustu 
nových kamarádů a zážitků i úspěchy ve škole. 

Věříme, že tento školní rok se již vrátí k normálu 
a všechno bude probíhat tak, jak jsme zvyklí. 
A proto přejeme nám všem pevné zdraví.  

Za ZŠ a MŠ Liběchov Mgr. Jana Pravdová, 
ředitelka školy        

Adaptační kurz pro šesťáky 

Ve dnech 6. až 9. září proběhl tradiční adaptační 
kurz pro žáky 6. ročníku. Děti se podívaly do ZOO 
a  DinoParku Liberec, navštívily harrachovskou 
sklárnu, muzea a pivovar, projely se vláčkem 
k  Mumlavským vodopádům a skokanským 
můstkům. V Jablonci nad Nisou si z tradiční 
bižuterie vyrobily drobné šperky a přívěsky na 
klíče. 

Veškeré aktivity proběhly za ztížených 
hygienických podmínek, přesto se tento týden 
dětem moc líbil. Podrobnější informace a fotky 
naleznete v sekci Aktuality na našich webových 
stránkách www.zslibechov.cz. 

Mgr. Jana Pravdová  

Den s MAPíkem 

V úterý 6. září se žáci 3. až 5. ročníku naší školy 
zúčastnili soutěžně-preventivního dopoledne Den 
s MAPíkem. Program připravilo sdružení MAP ve 
spolupráci s integrovanými záchrannými složkami 
ČR a vedoucími Domu dětí a mládeže v Mělníku.  
Akce proběhla v parku u DDM, kde děti na deseti 
stanovištích postupně plnily různé úkoly, které se 
týkaly bezpečnosti a prevence sociálně negativního 
chování i dalších nežádoucích jevů.  

Za splněné úkoly soutěžící sbírali papírové žetony 
s obrázkem maskota, tzv. MAPíky. Děti poctivě 
pracovaly a neodradily je ani fronty, které se 
u  jednotlivých stanovišť záhy utvořily. Po uplynutí 
přesně jedné hodiny se úlovky jednotlivých tříd 
spočítaly a došlo i na vyhlášení vítězů. Nás učitelky 
velice potěšilo a žáky naší školy přímo nadchlo, že 
naši páťáci v soutěži obsadili třetí místo. Získali za 
ně společnou poukázku na nákup v mělnickém 
Papírnictví u Kučerů. Jako poděkování a pochvalu 
za aktivitu pak všichni zúčastnění dostali drobnou 
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svačinku a pracovní listy a bloky s tematikou 
bezpečného chování.  

V závěru soutěžního dne se děti proběhly 
v nedalekém parku, kde hledaly „heslo dne“, mohly 
si prohlédnout hasičské vozidlo nebo se před 
návratem do školy protáhnout na horolezecké věži. 
Našim žákům se celé dopoledne moc líbilo, 
přestože někteří litovali, že nestihli splnit všechny 
úkoly. Dle vyjádření organizátorů se však můžeme 
těšit na to, že za rok se akce uskuteční znovu. 

Pro lepší představu o tom, jak skvělý den jsme 
zažili, se podívejte buď do fotogalerie na webových 
stránkách školy, nebo na fotografie uveřejněné na 
webu www.ddm-melnik.cz. 

   Mgr. Jana Tottová 

Poděkování našim dobrovolným hasičům 
Ráda bych poděkovala všem liběchovským dobrovolným hasičům za vynikající práci při likvidaci znečištění 

nesjízdné vozovky směrem na Rymáň, při čerpání vody po přívalovém dešti a při proplachování a čištění 
náhonu. Všechnu tuto práci stihli během tří dnů a vždy použili své nové hasičské auto Tatra 815. 
Děkuji  jmenovitě Janu Rodrovi, Tomáši Buškovi, Františkovi Hajnému, Miroslavu Haškovi, Bohumíru 
Šafránkovi a Vojtěchu Šafránkovi. Zvláštní poděkování patří Miroslavu Haškovi a Bohumíru Šafránkovi, kteří 
se zúčastnili všech tří akcí. 

Vladimíra Zralíková, starostka města



|  !   |10

Liběchovský příměstský 
tábor opět nezklamal 

Již několik let pořádá město Liběchov s dotační 
podporou EU příměstský tábor pro děti nejen  
z Liběchova, ale i blízkého okolí. Také o letošních 
prázdninách zajistili dětem program na tomto 
táboře zaměstnanci naší školy – učitelé, 
vychovatelky i asistentky pedagoga. 

Vzhledem k ukončení školního roku ve středu 
a státním svátkům, které letos připadly na pondělí 
a úterý dalšího týdne, byl příměstský tábor otevřen 
až od 12. července. Přesto děti nebyly ochuzeny 
o  žádné zážitky. Během prvního týdne se zabývaly 
tématem Plazi. Kromě výtvarného tvoření a krátké 
přednášky se seznámily s několika představiteli 
této zvířecí skupiny. Největším zážitkem pro 
mnohé byla možnost „pohladit“ si hada-škrtiče, 
nebo si ho dokonce nechat dát kolem krku. Další 
týden byly připraveny aktivity s tématem Domácí 
zvířata. Součástí programu byla též krátká 
přednáška. Děti velmi rády navštívily místní statek 
a některá domácí zvířata tak mohly vidět v jejich 
obvyklém prostředí.  

V posledním červencovém týdnu na táborníky 
čekalo téma Cestování. Vydali se do blízkých 
i  vzdálenějších míst a měst nejrůznějšími 
dopravními prostředky. Vyzkoušeli si cestování 
vlakem a lanovkou (Ústí nad Labem) či autobusem 
a lodí (Mělník a jeho okolí). Nevšedním zážitkem 
pro ně byla i procházka ke kostelíčku, spojená 
s  instruktáží chůze s hůlkami (nordic walking), 
v  současnosti poměrně oblíbeného sportu. Této 
procházce předcházelo dopolední zábavné cvičení 
s  hůlkami v zámeckém parku, které všem velmi 
dobře šlo a bylo u něj plno smíchu. 

První srpnový týden převzal štafetu pan učitel, 
aby dětem představil téma Věda a technika, které se 
každoročně těší velké oblibě. Děti zde vytvářejí 
různé modely, provádí za j ímavé pokusy 
a navštěvují místní technické jedinečnosti. Letos si 
účastníci se zájmem prohlédli liběchovský mlýn 
a  rekonstruované místní stroje, které byly 
předvedeny v celé své kráse (a hluku). V průběhu 
týdne si pak také všichni vyrobili např. prak 
z  balonků, papírové házedlo, sádrové odlitky 
v modelíně a pamětní medaili na 3Dtiskárně. Na 
řadu přišlo opět i střílení ze vzduchovky.   

Další týden se děti teoreticky i prakticky 
seznámily s nejrůznějšími výtvarnými technikami, 
a to jak tradičními, tak méně obvyklými. 
Vlastnoručně si vyzkoušely malování prsty, frotáž, 

řetízkování a další. Na památku si pak táborníci 
vyrobili magnet na ledničku z pěnové gumy.  
Z  představených výtvarných technik s přehledem 
vede (jako ostatně už několik let, a to nejen mezi 
našimi dětmi) malování na kamínky. Jistě jste si 
v  aleji a na dalších místech ve městě a jeho okolí 
nějakého takového kamínku všimli. 

Poslední táborový týden měl téma Vodní svět. 
Děti se díky němu seznámily s nejrůznějšími 
vodními živočichy – ať už skutečnými, o kterých si 
vyslechly krátkou přednášku, nebo fantastickými, 
jako jsou vodníci, rusalky nebo mořské panny. 
Všichni si museli dát pozor také na škodící a zlé 
bludičky. Při činnostech tohoto týdne byla využita 
voda, která se v Liběchově nachází na mnoha 
místech a v mnoha podobách. A také tentokrát 
účastníci vyráběli, malovali a tvořili dle své 
fantazie v rámci daného tématu. 

Mgr. Jana Tottová, zástupkyně ředitelky školy
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Modrá kotva hlásí… 
Prázdniny skončily, a my se už 

těšíme na to, co nám přinese 
letošní školní rok. Samozřejmě doufáme, že letos 
budeme moci pokračovat v činnosti bez přestávek 
a  zásadních omezení. Než se ale vrhnu do popisu 
našich plánů, chtěl bych se ještě na chvíli vrátit 
k  uplynulým prázdninám a zavzpomínat na náš 
tábor, který se konal na tábořišti Kačerovna kousek 
od obce Ledce u Mladé Boleslavi. Oproti 
předchozím letům byl totiž zvláštní hned 
v několika ohledech. Za prvé jsme jej nepořádali na 
přelomu července a srpna, jak je naším zvykem, 
nýbrž hned na začátku prázdnin. Zároveň netrval 
týden, ale čtrnáct dní. Poslední změnou bylo, že 
cílem tohoto tábora byl návrat ke skautským 
kořenům, a proto jsme se rozhodli upozadit 
celotáborovou hru. 

Teď už ale k samotnému průběhu tábora. Na 
začátku jsme se zaměřili především na plnění tzv. 
odborek. Odborky jsou vlastně takové odborné 
zkoušky pro skauty a skautky, kde mají děti 
možnost zlepšit se v určité užší specializaci, která 
je zajímá. Kupříkladu máme odborky se zaměřením: 
hudebník, plavec, táborník nebo zdravotník. 
Program byl samozřejmě doplněn o různé hry 
a také o trénink na lodích. Večery jsme pak strávili 
u ohně, ať už opékáním buřtů, nebo s kytarou 
v ruce a písní na rtech. Dále jsme chodili na výlety 
do přírody, stříleli lukem, hráli šipkovanou nebo se 
učili rozdělávat oheň na čas. Dokonce jsme 
uspořádali rytířský turnaj! 

Přestože jsme dali přednost táboření před 
celotáborovou hrou, ani o ni nebyly děti tak docela 
ochuzeny. Hra byla detektivní a tajemná: měli jsme 
totiž v táboře uvězněného vodního ducha. 
V  průběhu tábora měly děti za úkol na tuto 
„skutečnost“ přijít a ducha osvobodit. Duch dával 
dětem indicie vedoucí k jeho osvobození, ale taky 
tropil neplechu. Nakonec se nám ho podařilo 
zdárně osvobodit. 

Táboření, to ale nejsou pouze hry. Všichni musí 
přiložit ruku k dílu, aby bylo dost dřeva na vaření, 
pomoci oloupat brambory, připravit ohniště na 
večerní táborák… Letos jsme si dokonce vyráběli 
sprchu. Na táboře jsme zkrátka tým a táhneme za 
jeden provaz. A přesně o tom skautský tábor je – 
o sounáležitosti a pobytu v přírodě. 

A co máme letos v plánu? Stále přijímáme nové 
členy! Hlásit se mohou děti již od pěti let. V případě 
zájmu využijte kontakty z náborového letáku na 
zadní obálce tohoto zpravodaje. 

Co se akcí týče, jako každý rok se zapojíme do 
závodu pramic Napříč Prahou přes tři jezy. Dále 
bychom se chtěli zúčastnit celorepublikového 
setkání vodních skautů Navigamus 2021 a určitě si 
také v průběhu roku sjedeme nějakou tu řeku. To 
vše samozřejmě, pokud to hygienická situace 
dovolí. 

Závěrem bych Vám chtěl popřát pevné zdraví 
a  dobrou náladu. S tou snad společně překonáme 
tuto nelehkou dobu. 

Za přístav vodních skautů Modrá kotva Liběchov 
Mgr. Jaromír Kubec
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Chovatelská výstava měla 
opět úspěch 

Základní organizace Českého svazu chovatelů 
Liběchov uspořádala ve dnech 10. a 11. září 2021 
Okresní výstavu mladých králíků a Místní výstavu 
drůbeže a holubů. V letošním roce byly expozice už 
podruhé umístěny na zatravněné ploše pod 
liběchovskou sokolovnou, kde je zhlédla více než 
stovka platících návštěvníků. Přišlo i mnoho dětí, 
které mají každoročně vstup zdarma. 

Výstav y se zúčastnilo 35 v ystavovatelů 
z  Liběchova i dalších míst okresu. Vystaveno bylo 
157 kusů králíků, 45 voliér drůbeže, tj. 60 kusů 
slepic různých plemen a hus, a 36 kusů holubů. 
Návštěvníci výstavy zakoupili chovná zvířata 
celkem za 13 000 Kč. Z toho je zřejmé, že vzhledem 
k neustálému zdražování potravin roste zájem 
o domácí chov zvířat. 

A jak si vystavovatelé vedli? Celkem bylo uděleno 
sedm pohárů za chov králíků a pět čestných cen za 
nejlepší kolekci. Jako nejlepší byla vyhodnocena 
kolekce králíků plemene stříbřitý žlutý chovatele 
Martina Buška z Ovčár. Za drůbež byl předán jeden 
pohár, který získal chovatel Martin Fatka 
z  Kozomína za kolekci slepic plemene australka 
černá. Dále bylo uděleno šest čestných cen. Pohár 
obdržel také chovatel David Rameš z Cítova za 
plemeno slepice s názvem moravský pštros černý. 
Z našich chovatelů si odnesli čestné ceny za králíky 
přítel Miroslav Křesťan a Filip Miřatský, za drůbež 
byl oceněn přítel Karel Uher a za holuby Pavel Vajs. 

Při výstavě se podávalo občerstvení a připravena 
byla i bohatá tombola. Děkujeme všem chovatelům 
za účast na výstavě, dále pomocníkům, kteří se 
zhostili namáhavé stavby voliér, a v neposlední 
řadě i městu Liběchov, které konání výstavy 
podpořilo finančně. Již nyní se těšíme na další 
ročník, který proběhne jako každoročně opět v září 
v areálu liběchovské sokolovny. 

Za ZO ČSCH Liběchov Anneliese Beníšková

MĚSTO LIBĚCHOV PŘIJME PRACOVNÍKA TECHNICKÝCH SLUŽEB 

Náplní práce je údržba a úklid veřejných prostranství a budov.  
Požadujeme dobrý zdravotní stav, řidičský průkaz výhodou. 
Benefity: 5 týdnů dovolené, příspěvek 500 Kč měsíčně na penzijní pojištění, 

1000 Kč ročně na služby dle vlastního výběru (zdraví, sport a relax). 
Po prvním roce pracovní smlouva na dobu neurčitou. Nástup ihned. 
Informace na telefonním čísle: 315 697 016.

PŘIDEJ SE DO TÝMU!
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Fotbalová sezóna 
v plném proudu 

Fotbalové soutěže se po dvou 
nedokončených sezónách opět rozjely 
v neomezeném režimu. Dospělý tým SK 
Liběchov před sezónou opustilo několik 
opor, a  s úzkým kádrem proto padlo 
rozhodnutí přihlásit pro letošek nižší 
soutěž – III. třídu. Vstup do soutěže 
vyšel mužům skvěle: po čtyřech kolech 
nepoznali porážku a jsou na čele celé 
soutěže. Domácí zápasy mají muži již 
tradičně v neděli od 10:30, tak je přijďte 
podpořit. 

Mládežnické fotbalové družstvo 
v  současné době tvoří jen hráči mladší 
přípravky ve věku 6–8 let. Družstvo 
převzal jako hlavní trenér a vedoucí 
Marek Malák. Nábor nových dětí, které 
m a j í z á j e m s p o r t o v a t , p r o b í h á 
nepřetržitě na pravidelných trénincích 
na hřišti v aleji. 

Štěpán Hladký

ROZPIS MISTROVSKÝCH ZÁPASŮ – MUŽI

neděle 15. 8. 10:30 SK Liběchov – AFK Veltrusy

neděle  22. 8. 10:30 SK Liběchov – TJ Sokol Cítov

neděle 29. 8. 17:00 TJ Sokol Hostín – SK Liběchov

neděle 5. 9. 10:30 SK Liběchov – AFK Hořín

sobota 11. 9. 17:00 TJ Sokol Ovčáty – SK Liběchov

neděle 19. 9. 10:30 SK Liběchov – TJ Sokol Zálezlice

neděle 26. 9. 16:30 TJ EMĚ Mělník – SK Liběchov

neděle 3. 10. 10:30 SK Liběchov – FC Lobkovice

sobota 10. 10. 16:00 TJ Vehlovice – SK Liběchov

neděle 17. 10. 10:30 SK Liběchov – Sokol Dolany

sobota 23. 10. 15:30 TJ Řepín – SK Liběchov

neděle 31. 10. 10:30 SK Liběchov – PTZ Nelahozeves

neděle 7. 11. 14:00 TJ Kly – SK Liběchov

Stolní tenis se vrací 
do sokolovny 

Oddíl stolního tenisu SK Liběchov 
obnovil v září pravidelné tréninky 
mládeže, které se konají vždy ve středu 
od 17 do 19 hodin a v pátek od 16 do 18 
h o d i n v s o k o l o v n ě ( L i b ě c h o v, 
Rumburská čp. 71). Rádi přivítáme nové 
členy z řad dětí i dospělých. Hlásit se 
můžete přímo při tréninku. 
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Novinky z Uměleckého mlýna 
Letošní sezóna ve mlýně byla výrazně ovlivněna 

epidemiologickými opatřeními, které nám 
umožnily otevřít dveře návštěvníkům až v létě. 
Nelze ovšem říci, že bychom během uzávěry 
zaháleli. Od loňského podzimu do začátku léta 
probíhala rekonstrukce interiérů 
druhého patra obytného bloku 
m lýn i c e . V šu d e b y l y v r á c e n y 
autentické kazetové dveře a špaletová 
o k n a . K u r i o z i t o u b y l a o p r a v a 
původních kazetových dveří, které po 
odstranění starých nátěrů výrazně 
p á c h l y o p ič í m oč í , n e v á b ným 
aromatem, tak dob ře známým 
z  výběhů primátů v zoologických zahradách. 
Nepochybně si zde občas ulevoval opičák Čiko, 
který byt s Adélou Papouškovou obýval a rovněž 
v  liběchovském mlýně v dubnu 1942 tragicky 
zahynul. Jeho hrobeček, označený nenápadným 
nápisem „Čiko zavražděn v dubnu 1942“, je stále 
dohledatelný u mlýnského náhonu. Za největší 
úspěch považujeme kompletní obnovu balkónu, na 
který se vrátily původní litinové prvky. Z původních 
34 litinových segmentů se ve mlýně našly čtyři 
kusy, podle kterých jsme sháněli ty chybějící. Díky 
tomu, že se tento typ ve své době používal všude ve 
stejném formátu, se nám v relativně krátké době 
povedlo sehnat chybějících třicet segmentů 
v Zákupech, v Praze a v Rokycanech, nebylo tudíž 
nutné pořizovat repliky. 

V rámci stavebních úprav ovšem nezapomínáme 
ani na naše návštěvníky. Letos jsme se rozhodli 
obnovit vstup do mlýnského podzemí, zděného 
tunelu z majestátních pískovcových bloků pod 
liběchovským mlýnem. Tudy protékají a zase se 
spojují obě větve mlýnského náhonu. Původní 
otvor byl funkční ve dvoře mlýnského areálu ještě 
ve druhé polovině 20. století a byl zazděn 
v  souvislosti s konstrukcí cihlového soklu. Sokl 
sloužil ke stabilizaci staticky porušeného spoje 

mlýnice a dodatečně postaveného obytného bloku 
z konce 19. století. Odvážným zájemcům nabízíme 
sestup do tunelu s možností nahlédnout do 
podzemí, a ti nejodvážnější se v holínkách můžou 
brodit směrem k vyústění tunelu v zámecké 
zahradě. 

Díky finančnímu grantu Nadace Občanského fóra 
bude letos opravena další část podlah v mlýnici 

a  p r o běh n e c h e m i c k á s a n a c e 
dřevěných prvků, které se v důsledku 
extrémní vzdušné vlhkosti po letech 
opět staly jídelníčkem červotoče.  
Tak jako každý rok i letos jsme 
úspěšně rozšířili sbírkový fond 
etnografických a folkloristických 
předmětů. Přes našeho již letitého 

podporovatele Petra Ludviga z Tuhaně jsme získali 
pěknou kolekci zemědělských strojů a od paní 
Katky Křenické z Jestřebí kuriózní stroje amatérské 
výroby a také soubor historických dveří a torzo 
žebřiňáku. Věříme, že se nám jednou podaří dát jej 
opět dohromady. Od loňska existující expozice 
hraček byla rozšířena o pěknou kolekci starých 
hraček, které nám darovala rodina Nesměrákova. 
Rovněž systematicky sledujeme nahromaděnou 
zeminu a suť v mlýnském areálu s důrazem na 
možnost nálezu drobných artefaktů. Nepočetné 
nálezy kamenných nástrojů dokládají osídlení 
mlýnského areálu nebo jeho okolí již v době 

kamenné. Většina nálezů je ale mnohem mladší. 
Z  náhonu v zámecké zahradě jsme vytáhli 
kupříkladu dřevěné prkno z mlýnského kola nebo 
pískovcový projektil. Jeden z nejzajímavějších 
nálezů nám žel proklouzl přímo mezi prsty. Již 
několik let přenecháváme za odvoz suť a zeminu, 
která se za léta nahromadila ve mlýně. V zemině 
z  akumulační nádrže před mlýnem našel poctivý 
nálezce pistoli modelu Walther P 38, pocházející 
s největší pravděpodobností z druhé světové války. 
Pistole skončila na policii v Roudnici nad Labem, 
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odkud byla odeslána na expertizu. Bylo nám ale 
umožněno ji zdokumentovat. Můžeme jen doufat, 
že se někdy vrátí do mlýnské expozice. Zbytek 
zeminy jsme následně důkladně prohledali, což 
nám přineslo nález drobné německé mince (5 
feniků) z období třetí říše, tedy stejného data, jako 
byla pistole. 

Letní uvolnění proticovidových opatření jsme 
také využili k pořádání kulturních akcí v kinosále 
mlýna. 18. srpna proběhl koncert uskupení Trio 
Kerberos a na konec září je naplánované další 
promítání v Liběchovském biografu. 

Mgr. et Mgr. Dušan Thurzo, Ph.D. 

Mlýn zažil romantický večer 
Po téměř roční smutné kulturní přestávce se 

Umělecký mlýn opět dočkal svých návštěvníků. 
Večer podbarvený poetickou hudbou jsme prožili 
v kinosále mlýna ve středu 18. 8. 2021. O kouzelnou 
atmosféru se postaraly mladé umělkyně tvořící 
hudební uskupení Duo Kerberos, které obvykle 
vystupuje v sestavě Magdaléna Klárová (hoboj) 
a  Nikola Prokopcová (kytara). Do Liběchova však 
zavítaly jako Trio Kerberos: bravurní hru na 
nástroje doplňovala svým velice zvučným hlasem 
jejich dlouholetá kamarádka mezzosopranistka 
Kristina Kubová. Mlýnem se nesly známé i méně 
známé melodie. Hudební večer zahájila Nikola 
Prokopcová improvizací na píseň Ej lásko, lásko ve 
vlastní úpravě. Zazněly například renesanční písně 
Se l'aura spira G. Frescobaldiho a Greensleeves 
(v překladu Zelené rukávy) i další překrásné skladby 
a písně. Svůj repertoár dámy uzavřely třemi 
písněmi Petra Ebena. Závěrečný potlesk byl silný, 
a  tak bylo obecenstvo odměněno přídavkem Nebe 
na zemi od známé trojice Voskovec, Werich, Ježek, 
písní, kterou si mnozí jistě v duchu zanotovali. 
V Uměleckém mlýně Liběchov jsme Trio Kerberos 
přivítali poprvé a doufejme, že ne naposled. Podle 
potlesku a přídavku se koncert líbil a určitě se zde 
příště sejdeme opět v tak hojném počtu. 

Ing. Ilona Bílková
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„Liběchov sobě“ uspořádal 
Dny evropského dědictví 

Milí čtenáři Liběchovského zpravodaje, 
ve chvíli, kdy píši tyto řádky, právě končí šestý 

ročník Dnů evropského dědictví v Liběchově. 
Uspořádal je spolek Liběchov sobě, lokálním 
garantem akce bylo Regionální muzeum Mělník. 
Podpořilo nás město Liběchov a na organizaci 
kulturního programu se podílel také Zámek 
Liběchov, s. r. o.  Pro tento rok bylo vyhlášeno téma 
Památky pro všechny. Děkuji všem majitelům 
kulturních a historických objektů, kteří nám 
umožnili realizovat komentované prohlídky těchto 
památek nebo návštěvníkům sami připravili 
zajímavý program. 

Letos jsme mohli veřejnost poprvé pozvat do 
unikátní dvoupatrové barokní kaple Panny Marie, 
vystavěné nad pramenem na Boží Vodě v roce 1750 
tehdejším majitelem liběchovského panství Karlem 
Hubertem hrabětem Pachtou z Rájova. Kaplička 
chrání léčivý pramen, poblíž kterého vznikl nejprve 
barokní lázeňský dům, na počátku 19. století pak 
nová budova lázní a za první republiky vyhlášená 
pstruhárna. Interiér kapličky je v dobrém stavu, 
poslední rekonstrukce totiž proběhla v roce 2009. 
Sochu Madony s Ježíškem, která se zde kdysi 
nacházela, ani zvon tu dnes už bohužel 
nenalezneme. Atmosféru mariánské kaple jsme se 
proto pokusili znovu navodit pomocí ozdobeného 
oltáře a makety sochy Panny Marie s Ježíškem (viz 
foto), kterou podle dobové fotografie původní 
sochy namalovala MgA. Jitka Navrátilová. 

Velmi zajímavá byla také návštěva nově 
zrekonstruovaného, moderně v ybaveného 
historického vinného sklepa pod školou, který 
pochází pravděpodobně z počátku 18. století a byl 
využíván i jako ledárna místního pivovaru.  
Děkujeme Vinařství Liběchov za odborný výklad 
o pěstování vinné révy a výrobě vína. 

Stejně jako vloni jsme si připomenuli odkaz 
sochaře Václava Levého, a to komentovanými 
prohlídkami Blaníku a jeskyně Klácelky i panelovou 
výstavou umístěnou před liběchovskou sokolovnou. 
Výstavu realizovalo město Liběchov v roce 2020 ve 
spolupráci s Regionálním muzeem Mělník. 

Velkému zájmu návštěvníků se jako obvykle těšil 
zámek Liběchov. Komentované prohlídky zde 
proběhly v sobotu i v neděli, kdy se navíc 
odpoledne uskutečnila poutavá přednáška historika 
Mgr. Petra Bahníka o erbech a znacích bývalých 
i současných majitelů liběchovského zámku. 

V Kostelíčku si příchozí mohli prohlédnout nově 
nasvícenou hrobku a první část mobiliáře 
připravovaného pietního místa – veliký ocelový 
kříž, do kterého je vsazeno pět tmavě rudých 
skleněných křížků jako symbol Pěti ran Kristových. 
Autorem grafického návrhu je PhDr. Vítězslav 
Štajnochr, Ph.D., a zhotovitelem umělecký kovář 
a  sklář Ing. Miroslav Liederhaus. Ve  stavebně-
historickém průzkumu, který je součástí projektové 
dokumentace, jsme se inspirovali informací, že při 
posledním zasvěcení kostela sv. Kříži v roce 1828 
kostel zdobil velký dřevěný kříž s Kristem a hrobku 
pak kříž železný. 

V sobotní podvečer byl návštěvníkům krátce před 
mší svatou přístupný i farní kostel sv. Havla. Téhož 
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dne byl osvětový program zpestřen koncertem 
u  příležitosti Dnů evropského dědictví v podání 
pěveckého sboru Intermezzo a mělnických trubačů 
VDO Mělník.  Vynikající akustika kaple a skvělé 
pěvecké výkony navodily nezapomenutelnou 
atmosféru. Nedělní odpoledne potěšilo zase malé 
děti, pro které zámek Liběchov na nádvoří připravil 
loutkovou pohádku O draku Baziliškovi a princezně 
Julince v podání Staročeského Kašpárkova divadla. 

Dovolte mi poděkovat mým kolegům ze spolku za 
spoustu práce, kterou věnovali přípravě Dnů 
evropského dědictví v Liběchově, zvláště za 
realizaci výstav a zajištění komentovaných 
prohlídek.  Děkuji také paní Mgr. Andree Vítové, 
Ph.D., za komentované prohlídky zámku a Klácelky 
a panu Ing. Milanu Žáčkovi za profesionální 
instalaci osvětlení hrobky a kříže pro účel výstavy.  

Spolek podporuje snahu města Liběchov o získání 
finančních prostředků na rekonstrukci Kostelíčka. 
Aktuální žádost města o dotaci na opravu střechy 
bychom rádi podpořili spoluúčastí ve výši 20 000 Kč 
z veřejné sbírky a doufáme, že tím zvětšíme šanci 
na přidělení požadované dotace. 

Budeme se těšit na setkání s Vámi v následujícím 
období. 

Za Liběchov sobě – spolek pro záchanu kostelíčka 
MUDr. Šárka Bínová

Liběchovská knihovna se 
chystá na nákup nových knih 

Místní knihovna v Liběchově na jaře znovu 
navázala na svou dřívější činnost. Od chvíle, kdy 
byla v zimě provedena revize knihovního fondu, 
přibylo na regálech 295 svazků, ke dni 13. září 2021 
tak knihovna obsahuje celkem 3 207 svazků. 

Knihy získáváme z větších knihoven, které 
pravidelně vyřazují nadbytečné exempláře, z darů 
soukromých osob a také vlastním nákupem. 

V září jsme obdrželi štědrý sponzorský dar ve výši 
6 000 Kč od firmy ENETEP, s. r. o., který využijeme 
pro nákup knižních novinek a také k pořízení 
několika dříve vydaných zajímavých titulů, které 

Krypta kaple sv. Ducha, Božího hrobu a sv. Kříže

nám zatím chybí. Firmě ENETEP děkujeme 
a věříme, že se nám podaří vybrat takové knihy, 
o které bude mezi čtenáři opravdový zájem. 

A na co se můžete těšit? Na román Šikmý kostel 
Karin Lednické, některou z detektivek Michaely 
Klevisové nebo na rozhovory Aleše Palána se 
samotáři. Nezapomeneme například ani na dílo 
Jiřího Hájíčka, Kateřiny Tučkové nebo Aleny 
Mornštajnové. Pro začínající čtenáře zakoupíme 
knihy z edice První a Druhé čtení nakladatelství 
Albatros. Dál už se nechte překvapit... 

Knihovna sídlí v Rumburské ulici čp. 40 (vedle 
pošty) a je otevřena každý pátek od 16 do 19 
hodin. Aktuální jmenný i předmětový katalog se 
nachází na webových stránkách města ve složce 
Život v obci – Místní knihovna. Novinky 
uveřejňujeme na facebooku: Knihovna Liběchov. 

Andrea Vítová
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Pamětník vzpomíná na 
dětskou práci při žních 

Podzimní zemědělské práce jsou v plném proudu, 
předcházely jim nezvykle mokré žně. Dnes už se 
činnosti na polích většinou odehrávají v režii 
moderních strojů a dalších technologií. Nebylo 
tomu tak ale vždycky – i žně dříve bývaly pořádná 
dřina. Jak pro Liběchovský zpravodaj zavzpomínal 
zdejší rodák Karel Pförtner (73), bývalo přitom 
běžné, že rodičům na polích pomáhaly i děti. 

Dětství jste prožil v padesátých letech, jak si 
pamatujete tehdejší žně?  
Žně tehdy trvaly minimálně jeden a půl měsíce, 

ne jak dnes, kdy vše výrazně urychlují výkonné 
kombajny a další stroje. Obilí se ještě sekalo ručně 
kosami. Koně potom tahali po poli takzvaný 
samovaz, tedy stroj, který to obilí sbíral 
a provázkem ho svazoval do snopů.  

Ještě nějaké stroje se tu při žních používaly? 
Kombajn tu tehdy žádný nebyl. Na statku 

v  Rymáni byl jen jeden americký traktor značky 
Farmall, pamatuji, že měl vzadu dvě velká kola 
a  vpředu u sebe dvě malá. Zrno se z klasů 
oddělovalo mlátičkou – tu poháněl prostřednictvím 
dlouhého řemenu parní stroj. Později byl k mlátičce 
nějaký naftový motor, ale zkraje pamatuji, že se 
u  pohonného stroje normálně přikládalo jako 
v parní lokomotivě. 

Jakou práci tehdy, koncem padesátých let, 
zastávaly při žních děti? 

My jsme s bratrem stavěli panáky. Mně mohlo být 
tak devět a bráchovi jedenáct let. Obilí se tedy 

nejdříve posekalo, udělalo se snopy a z těch se 
stavěly panáky. Šest na stojato, tři a tři proti sobě, 
klasy nahoru, slámou dolů. A nahoru se položily 
ještě dva – když pršelo, tak po nich voda stékala. 
Tohle všechno dělaly ženy a děti, protože chlapi 
měli jinou práci.  

Co se s panáky dělo potom? 
Nakládaly se na žebřiňáky a koně je odváželi k té 

mlátičce. Byla ve dvoře statku na Rymáni. Kočí, co 
to svážel z polí, shazoval snopy vidlemi, u toho 
bývala moje máma. Ta musela sundavat provázky 
a  rozprostírat obilí, aby nezahltilo buben stroje. 
Mlátička to sebrala, dvě ženské byly u slámy, jedna 
stroj obsluhovala u plev a dvě byly u obilí, zrno 
rovnou sesypávaly do pytlů. Pak se ty pytle s obilím 
vozily do špejcharu, tam se zase vysypalo, později 
se v sýpkách muselo přehazovat a provzdušňovat 
lopatami, zvlášť když už bylo vlhké počasí. 

Sklizeň obilí ale nebyla jedinou prací na konci 
léta a na podzim… 

Když se sklidilo obilí z polí, já osobně jsem dostal 
na starost hodného koníka – vodil jsem ho po 

strništi a on tahal pohrabovačky – stroj, kterým se 
shrabovala zbylá sláma, protože se ještě dala využít 
jako krmivo. Sešlapával jsem takový pedál a tu 
slámu to shrabovalo doprostřed do takové 
podlouhlé hromady.  

No a potom se sklízela cukrová řepa. Moje máma 
měla na starost dva hektary cukrovky, pečovala o ni 
od á do zet. Řepa se zasela, a když dorostla do 
určité výšky, musela se vyjednotit, protrhat, poté 
okopat, dělaly se postupně dvě okopávky. Každý 
měl přiděleno, kolik zvládl, takže moje maminka 
měla vykolíkované dva hektary, třeba paní 
Kalivodová jeden hektar, a tak každý věděl, co má 
až do sklizně na starost. 

Karla Pförtnera jsme zachytili při práci v zahradě

Při ručním vázání snopů se původně používalo tzv. 
povříslo, provaz vyrobený z obilných stébel
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Do Ješovic za pohádkou 
Je to neuvěřitelné, ale nejmladší pravidelná 

ješovická akce oslavila již jedenáct let svého trvání. 
Přestože za sebou máme složitý covidový rok a půl, 
v neděli 12. září se do Pohádkového lesa vypravilo 
téměř čtyřicet dětí. 

Letos překvapilo malé návštěvníky dvanáct 
pohádkových bytostí – šest dospělých a šest 
dětských postaviček: Anděl, Šašek, Princezna, 
Čarodějnice, Kat, Čert, Dvě loupežnice, Křemílek 
a  Vochomůrka, Mařenka a ještě jedna malá 
Princezna. 

Děti plnily zábavné úkoly a kromě krásných 
zážitků si odnesly i sladké odměny. Nejvíce se bály 
čerta, ale i čarodějnice uměla nahnat strach. 
Dospělí se pro změnu docela lekli Kata, který 
působil velice opravdově. 

Já jsem nemusel makat, já jsem pomáhal 
mamince. Tím, že jsme s bratrem postavili třeba sto 
panáků, ulehčili jsme práci mamince. Tak jsme to 
brali. 

Táta v tom hrál jakou roli?  
Žádnou, to nebyla jeho starost. Tatínek byl 

zedník, ten musel chodit pracovat po stavbách. My 
s bratrem jsme chodili na pole, když bylo potřeba, 
tak i v době školy. Hned po vyučování jsme za 
maminkou spěchali na Rymáň pomáhat jí. Pěšky 
samozřejmě. 

Břetislav Tureček 

Když sklizeň přišla, podorali to i s  chrástem, 
maminka pak chodila, řepu sbírala, oklepávala od 
hlíny a házela ji na hromady. S tím jsem jí také 
pomáhal. 

Další práce pak byla odsekávat chrást, 
uhrabávat zeminu, na to se pak odděleně 
ukládaly ty bulvy a chrást, který se využíval jako 
krmivo pro dobytek. Pak přijeli chlapi a řepu 
házeli vidlemi na furverk. Odváželi ji na nádraží 
do Střednic nebo do Liběchova, kde se nakládala 
na železniční vagony a odvážela se do cukrovarů.  

Jak na to vzpomínáte? Musel jste jako dítě 
„makat“… 

Zpočátku to vypadalo, že se počasí hněvá. Pak 
ale vítr mraky rozfoukal, slibovaná průtrž mračen 
nepřišla a krásně nám svítilo sluníčko. 

Chtěla bych poděkovat všem pohádkovým 
bytostem, které pomohly rozzářit dětská očička. 
Těšíme se na příští podzim a další pohádkový les. 

Vlaďka Zralíková
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Co se děje ve výzkumáku 
Výzkumák se představuje 

Snad každý obyvatel Liběchova ví, že na konci 
města, směrem na Českou Lípu je poměrně 
rozsáhlý areál Ústavu živočišné fyziologie 
a  genetiky Akademie věd ČR, mezi místními 
jednoduše nazývaný „výzkumák“. Málokdo však 
tuší, co je úkolem tohoto pracoviště a jaké akce se 
zde pořádají nejen pro vědce, ale i pro laickou 
veřejnost. Rádi bychom Vás do budoucna na těchto 
stránkách informovali o zajímavých výsledcích 
výzkumu, který u nás probíhá, i o akcích, kterých se 
můžete zúčastnit Vy či Vaše děti. Věříme, že se nám 
podaří Vás zaujmout a přiblížit Vám naši práci.  

Co jsme vybádali? 
Miniprasata mohou pomoci př i léčbě 
komplikací Crohnovy choroby 

Když pacienti s Crohnovou chorobou bojují 
s  nějakými komplikacemi, často jde o opakovaná 
zúžení střeva. Našim kolegům se podařilo na 
liběchovských miniprasátkách vytvořit model 
s  podobnými komplikacemi. Miniprasata však 
příznaky této choroby netrpí, a proto na nich 
vytvořený model je ideální pro vývoj a testování 
nových léčebných postupů. „U našich miniprasátek 
jsme dokázali vytvořit model střevního zúžení 
přetrvávající po dobu delší než šest měsíců, který 
však prasata negativně neovlivňuje, a je proto 
vhodný pro vývoj nových endoskopických technik 
ošetření nebo trénink endoskopických specialistů 
lidské medicíny,“ přibližuje Štefan Juhás unikátní 
možnost využití liběchovských miniprasat.  

Skokani dokáží dík klonování a loupeži žít jen v 
jednom pohlaví 

K úspěšné reprodukci je většinou potřeba samců 
i  samiček. Tým Lukáše Cholevy však objevil, že 
všichni skokani zelení v povodí řeky Odry jsou jen 
samci, zatímco samičky zde zcela chybí. Takové 
populace nejsou u jiných čtyřnohých obratlovců 
známy nikde jinde na světě. Jak mohou takové 
populace vzniknout a přežít? Tajemství tkví 
v  unikátním způsobu rozmnožování. „Při tvorbě 
pohlavních buněk nedochází k výměně genetické 
informace mezi chromozomy otce a matky, jako 
tomu je například u nás lidí. Vzniklé pohlavní 
buňky jsou svou povahou klony, tedy genetické 
kopie jen jednoho z rodičů,“ vysvětluje Marie 
Kaštánková. Skokani zelení tak využívají přirozené 
klonování a vajíčka „kradou“ od jednoho 
z rodičovských druhů, v tomto případě od skokanů 
skřehotavých. Poznatky o přirozeném klonování 
u obratlovců mohou v budoucnu využít další obory, 
včetně humánní medicíny. 

Podíleli jsme se na popisu stovek genů, které 
ovlivňují délku plodnosti u žen 

Vědci studovali DNA 200 000 žen a identifikovali 
290 genů, které souvisejí s délkou ženského 
reprodukčního období. U myší dokonce dokázali 
dobu plodnosti významně prodloužit úspěšnou 
manipulací s vybranými geny z této skupiny.  Do 
rozsáhlého výzkumu se zapojilo na 180 vědeckých 
institucí z celého světa, včetně našich vědců z týmu 
doc. Petra Šolce. „Většina genů způsobující 
předčasný nástup menopauzy u žen souvisí s tím, 
jestli dojde ve vajíčku k opravení DNA po jejím 
poškození. Poškození DNA se ve vajíčku běžně děje, 
ale vajíčko má mechanismy, které toto poškození 
opraví, a vajíčko je schopné se dál normálně 
vyvíjet. Pokud ale k opravě nedojde, může to vést 
k  zániku vajíčka,“ vysvětluje Lucie Knoblochová, 
která se na výzkumu podílela. Jeho výsledky 

Miniaturní prasata jsou ideální zvířecí modely pro 
vývoj a testování nových léčebných postupů. (FOTO: 
M. Lukáš)

Sameček skokana zeleného z CHKO Poodří (Foto L. 
Choleva)
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přinášejí nejen nové potenciální cíle léčby 
neplodnosti u lidí, ale i zlepšení předpovědi 
nástupu brzké menopauzy u žen.  

Více informací a podrobnosti o výzkumu najdete 
na našich webových stránkách www.iapg.cas.cz či 
na facebooku www.facebook.com/uzfgavcr 

Aktuálně od nás 
Příměstský tábor „Jak se dělá věda“ v Liběchově 

Ve dnech 23. – 27. 8. 2021 probíhal v areálu ÚŽFG 
v Liběchově ve spolupráci s Domem dětí a mládeže 
v Mělníku letní příměstský tábor s názvem Jak se 
dělá věda. Tábora se zúčastnilo šestnáct dětí ve 
věku 10–16 let. Během týdne, kdy soutěžily ve 
čtyřech týmech, pojmenovaných po významných 
českých vědcích, se z nich stali nejen aspirující 
vědci, ale hlavně dobří kamarádi. 

Vždy dopoledne si děti poslechly přednášky na 
různá témata týkající se obratlovců, které u nás 
m o h o u běžně p o t k a t , a ť už s e j e d n a l o 
o  obojživelníky, ryby, ptáky nebo drobné savce. 
V  souvislosti s tím si zahrály různé hry, jako jsou 
třeba poznávačky hlasů žab a ptáků, simulace 
překážek tažných ptáků při letu do teplých krajin 
nebo rozdělení živočichů do sladké a slané vody. 
I když některé úkoly vypadaly zprvu jednoduše, tak 
daly mnohým zabrat, a zase naopak u věcí, které 
samotným lektorům přišly obtížné, děti překvapily 
a vše bez zaváhání uhodly.  

Poté přišla na řadu teoretická průprava 
k  jednomu ze čtyř připravených témat a následně 
i  část praktická, která byla pro větš inu 
zúčastněných nejzajímavějším úsekem dne. Děti si 
mohly v yzkoušet některé pokusy, mohly 
manipulovat s drobnými laboratorními přístroji 

a  samy si vyhodnocovat vlastní nasbíraná data 
a výsledky.  

Při prvním tématu se účastníci tábora seznámili 
se zkratkou PCR, v současnosti rezonující snad ve 
všech sférách našeho života. Díky této metodě si 
pak v praktické části mohli zkusit odhalit fiktivního 
pachatele pomocí DNA. V rámci druhého tématu 
navštívili unikátní chovy miniprasat a operační 
sály, dozvěděli se, jak právě miniprasátka pomáhají 
v biomedicíně, a otestovali, jak moc jsme si 
s  prasátky podobní. Třetí téma zavedlo děti opět 
k DNA, tentokrát o úroveň výše – k chromozomům. 
Dozvěděly se, jak se liší u různých zástupců 
živočišné říše, sestavily si lidský karyotyp 
a  vyzkoušely si, jak se třeba pozná, zda se narodí 
chlapec či děvče. V posledním tématu jsme 
společně nakoukli pod pokličku procesu evoluce. 
Povídali jsme si o vzniku druhů a roli, kterou 
v  tomto procesu mohou mít odlišnosti v chování. 
Děti si pak samy vyzkoušely jednoduché etologické 
pokusy a zjistily, jak se navzájem rozpoznávají 
jednotlivé druhy myší.  

Na závěr si všichni ve virtuální realitě vyzkoušeli, 
jak to vypadá uvnitř lidského těla, a kromě 
hodnotných odměn si odnesli i certifikáty vědců 
aspirantů. A my budeme doufat, že je tábor 
„nakopl“ tím správným směrem, kterým je touha po 
poznání. 

Tábor proběhl v rámci projektu OP VVV 
Zkvalitnění strategického řízení na ÚŽFG v oblasti 
l i d s k ý c h z d r o j ů v e V a V r e g . č . : C Z .
02.2.69/0.0/0.0/18_054/0014650. 

Co chystáme? 
Pevně věříme, že situace s pandemií Covid-19 se 

s letošním podzimem již nevrátí do stejného stavu, 
jaký byl v loňském roce, a umožní nám znovu 
otevřít brány výzkumáku při akcích pro veřejnost. 

1. 11. – 5. 11. 2021 – Dny otevřených dveří jako 
součást Týdne Akademie věd ČR. Podrobný 
program a rezervace budou k dispozici na 
www.iapg.cas.cz dle aktuální pandemické situace. 

Akce proběhnou v souladu s aktuálními 
protiepidemickými opatřeními. 

Těšíme se na vás! 

Text: Barbora Vošlajerová a Jana Zásmětová
Účastníci letního příměstského tábora Jak se dělá 
věda (Foto Archiv ÚŽFG)
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